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منتخب دهها هزار عضو ات�اق بازرگاني و فعال 
اقتص�ادي كناره گيري كرد ت�ا مدعيان بخش 
خصوصي ك�ه معتقدند بايد فض�اي اقتصادي 
ش�فاف و س�هم بخ�ش خصوص�ي در اقتصاد 
بيش�تر ش�ود، به مرحله آزمون سخت رئيس 
جديد برس�ند؛ آزموني كه نش�ان خواهد داد 
اين ات�اق بازرگان�ي پارلمان بخ�ش خصوصي 
اس�ت يا به تعبير دكت�ر راغف�ر رانت جوياني 
ك�ه از رابط�ه ب�ا دول�ت ارت�زاق مي كنن�د؟ 
بعد از فروكش ك��ردن حجم دي��د و بازديدهاي 
هيئت هاي خارجي ناگهان)!( رئي��س اتاق ايران 
به علت بيماري مشابه مديرعامل سازمان بورس 
ممنوع الكار مطلق شد، به نحوي كه حتي از اتاق 
كرمان نيز اس��تعفا كرد تا خيلي زودت��ر از آنچه 
نمايندگان پارلمان بخش خصوصي فكر مي كردند 

به آزمون انتخاب رئيس جديد برسند. 
اين روزها ش��ايعات حكاي��ت از نامزدهاي دولتي 
براي اين پست بخش خصوصي است و مهم ترين 
گزينه ها خسروتاج قائم مقام وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و نهاونديان رئيس دفتر رياست جمهوري 
اس��ت! هر چند ن��ام رئيس كل گم��رك نيز بيان 
شده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه تقريباً قاطبه 
اعضاي اتاق كه در رسانه ها سخن مي گويند همواره 

بر يك نكته تأكيد داش��ته و اتفاق نظ��ر دارند كه 
بايد: س��هم بخش خصوصي در اقتصاد زياد شده 
و دول��ت تصدي گري خود را كاه��ش دهد. با اين 
حال ش��نيده هاي انعكاس يافته در خبرگزاري ها 
نش��ان مي دهد قرار اس��ت س��كان اين »تشكل، 
تش��كل هاي« بخش خصوصي و ش��به خصوصي 
به دس��ت دولتمردان بيفتد كه برايند آن آرايش 

انتخاباتي براي دور بعد رياست جمهوري است. 
   رياست اتاق به دست مهره اي دولتي! 

اگر چه فعالان بخش خصوصي در ش��رايط حال 
حاضر تمايلي به پاسخ دادن به اين سؤال با ذكر نام 
ندارند و ترس از تبع��ات احتمالي و آتي اعضا را به 
شدت در لاك خود فرو برده و سكوت بر اظهارنظر 
رسمي ترجيح مي دهند اما يك عضو اتاق بازرگاني 
در اين باره با تأكيد بر نام نبردن وي گفت: آنچه از 
ظاهر امر بر مي آيد تلاش ها در جهت انتخاب فردي 
از درون دولت است كه ظاهراً در برخي مذاكرات 

اروپايي نيز حضور داشته است. 
   لاك سياسي به جاي مطالبه اقتصادي 

وي ضمن قدرداني از تلاش هاي رئيس قبلي گفت: 
حجم كار در اتاق بازرگاني به دليل افزايش رفت و 
آمدها با هيئت هاي خارجي طي ماه هاي گذشته 
زياد بود و نتيج��ه اي براي فع��الان واقعي بخش 

اقتصاد نداشت. وي ادامه مي دهد: نمي توان گفت 
اتاق فعاليتي نداشته زيرا نشست هاي انجام شده 
در نهايت به تفاهمنامه هايي با شركت هاي بزرگ 
دولتي منجر شده اس��ت. با اين حال آنچه مسلم 
اس��ت روحيه مطالبه گري از دولت در اتاق بسيار 
كمرنگ تر از گذش��ته ش��ده و بيم آن مي رود كه 
فضاي اتاق به عنوان برايند فعالان اقتصادي كشور 
به جاي رفع مشكلات اقتصادي در قالب يك حزب 
سياسي براي انتخابات آتي نقش ايفا كند و در عمل 
منافع حاصل از ارتباط با بدنه دستگاه هاي دولتي را 

بر منافع كلي اقتصاد ترجيح دهد. 
 پيشتر نيز دكتر راغفر اقتصاددان با انتقاد از دخالت 
دولت ه��ا در اتاق هاي بازرگان��ي در اين باره گفته 
بود: دولت هاي مختلف سعي كردند ظرفيت اتاق 
بازرگاني را مصادره كنند و در نهايت اين نهاد تحت 
غلبه قوانين كنترلي دولت قرار گرفت و به تدريج 

نقش مهم خود را در جامعه از دست داد. 
وي حتي به تغيير ات��اق بازرگاني در دو دهه اخير 
اشاره و به نسيم توضيح داده بود: در دو دهه اخير 
نشانه هاي خوبي از فعاليت اتاق هاي بازرگاني وجود 
ندارد و متأسفانه اتاق هاي بازرگاني تحت نفوذ يك 

حزب خاص سياسي فعاليت مي كنند. 
اين اقتص��اددان با انتقاد از روي��ه فعلي اتاق هاي 

بازرگان��ي تصريح كرده بود: نش��انه هايي از نفوذ 
دولتي ها به اتاق بازرگاني وج��ود دارد و در حال 
حاضر گروه هايي در حال تلاش هستند كه افراد 

دولتي را وارد اتاق بازرگاني كنند. 
اين عضو هيئت علمي دانشگاه الزهرا )س( تصريح 
كرده بود: برخي افراد عضو اتاق بازرگاني س��عي 
مي كنند از ارتباط با افراد درون قدرت و جريان هاي 
وابسته به آنها بهره برداري اقتصادي كنند و برخلاف 
جهت مصالح ملي و بخش خصوصي حركت كنند. 
اين اقتصاددان با اش��اره به ن��گاه واردات محور 
غالب در اتاق گفته ب��ود: اعضاي اتاق بازرگاني با 
ايجاد ارتباط با مسئولان دولتي به دنبال سهيم 
شدن گروه خاصي از درآمدهاي نفتي و گرفتن 
امتيازهايي براي خصوصي سازي هستند و با اين 
ارتباطات انحصارهايي ب��راي منافع اختصاصي 

خود ايجاد كرده اند. 
   حمايت از توليد يا قوي كردن ارتباط  

با توجه به تصويري كه از اتاق بازرگاني وجود دارد 
)واقعي يا غيرواقعي( و ب��ا عنايت به اينكه حتماً 
قاطبه فعالان اقتصادي عضو ات��اق نگاه و رابطه 
خود را ميان اين تشكل و دولت بر اساس روابط 
توضيح داده ش��ده دكتر راغفر دنبال نمي كنند، 
اكنون اين س��ؤال مطرح مي شود كه در انتخاب 
پارلمان موسوم به بخش خصوصي كداميك از دو 
گزينه: الف - حمايت از توليد و رفع موانع كسب 
و كار و مطالبه گري ي��ا ب- قوي كردن ارتباط با 

دولت بايد در اولويت قرار گيرد؟ 
يك فعال اقتصادي در اين  باره مي گويد: بديهي 
است مطالبه گري در اتاق از دولت بسيار كم بوده 
و ادامه روند اس��تراتژي دول��ت و اميد به بهبود 
روابط كاري منطقي نيست، لذا بايد رئيس اتاق 
بيش��تر به دنبال مجاب كردن دول��ت مبني بر 
استفاده حداكثري از داشته هاي موجود داخلي 

و تكيه بر توليد باشد. 
وي كه خود توليد كننده اس��ت، مي گويد: حتماً 
تضارب مناف��ع در اتاق مي��ان توليدكنندگان و 
واردكنن��دگان پرقدرت وجود دارد ام��ا اگر قرار 
باش��د به فكر اقتصاد باشيم و نه منافع چند عضو 
هيئت نمايندگان و هيئت رئيس��ه، با عنايت به 
فضاي موجود اعم از مظلوميت توليدگران واقعي و 
عدم گشايش هاي بين المللي بايد فردي را انتخاب 
كنيم كه به دنبال حل مشكلات توليد باشد. وي 
در عين حال به تجربه انتخاب هيئت رئيس��ه در 
سال آخر دوره قبل اشاره كرد و گفت: متأسفانه 
منافع در آن دوره منجر به انتخاب هيئت رئيسه اي 
دولتي ش��د و اگر بخش خصوصي امروز مدعي 
شفافيت و كاهش سهم دولت در اقتصاد است بايد 

زير بار انتخاب مهره هاي دولتي نرود !

داستان تلخ قاچاق كالا
رشد و پيش��رفت اقتصادي همواره به عنوان يكي از دغدغه هاي اصلي 
دولتمردان و سياستگذاران مطرح بوده است. پيشرفت و رشد اقتصادي 
در گرو افزايش ميزان توليد و حمايت از كالاي داخلي اس��ت. يكي از 
مواردي كه مي تواند به عنوان مانعي جدي بر سر راه افزايش ميزان توليد 

و حمايت از كالاي داخلي مطرح باشد، قاچاق كالاست. 
برآوردها از حجم قاچاق كالا نش��ان مي دهد حجم اين پديده شوم از سال 
1366 تا سال 1394 همواره روند رو به رشدي داشته به طوري كه حجم 
قاچاق كالا از يك ميليارد دلار در سال 1366 به حدود 15 ميليارد دلار در 
سال 1394 رسيده است. براي روشن تر شدن اهميت موضوع بايد بيان كرد 
كه طبق آمار بانك مركزي در پايان سال 1394، ارزش كل تجارت غيرنفتي 
83 ميليارد دلار بوده است كه با در نظر گرفتن اين رقم ارزش كالاي قاچاق 
در سال گذش��ته حدود 15 درصد اين ميزان است. اين وضعيت در حالي 
رخ داده است كه مقام معظم رهبري بارها و بارها در بيانات خود به موضوع 
قاچاق كالا و پيامدهاي آن براي اقتصاد كشور اشاره كرده اند و از مسئولان 
درخواست رسيدگي به اين مسئله را داشته اند. آخرين بيانات مقام معظم 
رهبري در اين باره به هفته گذشته و ديدار ايشان با اقشار مختلف مردم باز 
مي گردد. رهبر معظم انقلاب در اين ديدار موضع سختي راجع به قاچاق كالا 
گرفتند و پيرامون اين موضوع عنوان كردند: »بنده بارها به مسئولان گفته ام 
كه وقتي شما آن باند قاچاقچي را پيدا مي كنيد و آن جنس كلان قاچاق كه 
چند هزار تن است را كشف مي كنيد، اين جنس را جلوي چشم همه آتش 

بزنيد. به قاچاقچي و جنس داراي مشابه داخلي ضربه بزنيد.«
اين بيانات مقام معظم رهبري باعث شد تا به تازگي اسحاق جهانگيري 
معاون اول رئيس جمهور آيين نامه اجرايي مواد 55 و 56 قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز را بعد از تصويب در هيئت دولت به دستگاه هاي مربوطه 
ابلاغ كند. بر اساس اين ابلاغيه از اين پس كالاهاي قاچاق كشف شده 
عمدتاً اجازه ورود به چرخه مصرف در بازار كشور را نخواهند داشت يا 
بايد معدوم شوند يا دوباره به خارج از كشور صادر شوند. در اين ابلاغيه 
ذكر شده اس��ت: كالاهاي قاچاق مكش��وفه در صورت امكان به شرط 
صادرات و با اخذ تضمين لازم به فروش مي رسند و در غير اين صورت، 

مطابق مقررات اين آيين نامه امحا خواهند شد. 
بايد اذعان كرد كه اين گونه برخوردها با كالاهاي قاچاق بس��يار خوب 
است و مي تواند هزينه و ريسك قاچاق كالا را بالا ببرد و به عنوان عاملي 
بازدارنده عمل كند اما بايد در نظر داش��ت كه اي��ن اتفاقات زماني رخ 
مي دهد كه جرم به وقوع پيوسته اس��ت. بايد شرايطي را فراهم كرد كه 
تعداد نفرات كمتري سراغ واردات، توزيع و مصرف كالاهاي قاچاق بروند. 
براي اين منظور بايد در ابتدا عوامل مؤثر بر قاچاق كالا مورد شناسايي 
قرار گيرد. اولين عامل مؤثر بر قاچاق كالا عوامل زمينه اي اس��ت. اين 
عوامل، عواملي هستند كه بستر و شرايط وقوع فعل قاچاق را به صورت 
كلي تسهيل ساخته و به آن دامن مي زنند. برخي از اين عوامل عبارتند 
از ضعف توليدات داخلي، محدوديت و ممنوعي��ت ورود و صدور برخي 
كالاهاي مجاز، ناكارآمدي سيستم كنترل مرزي، به روز نبودن سيستم 
گمركي، فساد اداري، نبود كنترل و نظارت بر نظام گردش پولي و مالي 
قاچاقچيان كالا، نبود نظارت دقيق بر ناوگان حمل ونقل دريايي و خشكي، 
نابساماني اس��كله ها، تعدد گمركات، توس��عه نيافتگي مناطق مرزي، 
نابساماني سياسي و اقتصادي برخي همسايگان، گستردگي مرزهاي آبي 
و نزديكي فاصله ايران با كشورهاي حوزه خليج فارس، بوروكراسي حاكم 
بر تجارت فرامرزي كه تجارت رسمي را هزينه بر و زمان بر مي كند، ضعف 

در توليد و ارائه برنامه هاي فرهنگي مناسب مرتبط با قاچاق. 
دومين عامل مؤثر بر قاچاق كالا، عوامل مؤثر بر رفتار قاچاقچيان اصلي 
)صادركننده و واردكننده( است. اين عوامل عبارتند از: بالا بودن ميزان 
تعرفه، كاهش نرخ ارز، پايين بودن ريسك قاچاق، بالا بودن ميزان سود 
كالاهاي قاچاق، سوءاستفاده از امتيازات ويژه، پرداخت يارانه به برخي 

كالاهاي اساسي و ضعف در قوانين و مقررات مبادلات مرزي. 
سومين عامل مؤثر بر قاچاق، عوامل مؤثر بر رفتار كارگران و قاچاقچيان 
اس��ت كه عبارتند از: فقر )مطلق يا نس��بي(، بالا ب��ودن نرخ بيكاري، 
بي اطلاعي از قوانين و مقررات، برداشت اشتباه از مفهوم قاچاق كالا و 

روابط خويشاوندي دو سوي مرزها. 
چهارمين عامل مؤثر بر قاچاق كالا، عوامل مؤثر بر رفتار توزيع كنندگان 
كالاهاي قاچاق است. در اين بعُد عواملي قرار مي گيرند كه انگيزه كافي 
را براي بروز رفت��ار مرتبط با خريد و فروش كالاه��اي قاچاق در ميان 
توزيع كنندگان ايجاد مي كنند كه از آن جمله مي توان به قانون گريزي 
اين افراد، بي اطلاع��ي از قوانين و مقررات، س��ودآوري و عدم كنترل و 

نظارت بر نظام توزيع و قابليت رهگيري كالاها اشاره كرد. 
پنجمين و آخرين عامل مؤثر بر قاچاق كالا عبارت است از عوامل مؤثر بر 
رفتار مصرف كنندگان كالاهاي قاچاق. در زيربخش اين عامل، عواملي 
قرار مي گيرند كه مصرف كنندگان نهايي به واسطه اثرپذيري از آنها اقدام 
به مصرف كالاهاي قاچاق مي كنند. از جمله اين عوامل مي توان به ارزان 
بودن برخي كالاهاي قاچاق، بالا بودن كيفيت برخي كالاهاي قاچاق، 
ضعف ملي گرايي در مصرف كالاهاي داخلي مشابه كالاهاي خارجي و 
عدم آگاهي اكثر مصرف كنندگان از پيامدهاي اقتصادي و فرهنگي اين 
نوع كالاها اشاره كرد. اميد است مسئولان با در نظر گرفتن اين عوامل 
مؤثر بر قاچاق كالا و ارائه راهكارهايي بهتر بتوانند اقداماتي مؤثرتر در 

جهت كاهش ورود، توزيع و مصرف كالاهاي قاچاق انجام دهند. 

اختلاف نظر بر سر تعداد حذفي هاي يارانه  
ح�ذف ياران�ه اقش�ار ثروتمند از س�ال گذش�ته توس�ط دولت 
آغ�از و همزمان با مصوب�ه مجلس مبن�ي بر كاهش س�هم يارانه 
نق�دي دولت ب�ا محدوديت هاي�ي درخصوص درص�د خطاي بالا 
مواجه ش�د، اما ش�نيده مي ش�ود كه دولت بر س�ر ح�ذف ۳ تا 
۱۰ ميلي�ون نف�ر از يارانه بگي�ران در ح�ال تصميم گيري اس�ت. 
به گزارش فارس، يارانه اقشار ثروتمند جامعه براساس مصوبه مجلس بايد 
حذف شود و در اين باره تعداد 24 ميليون نفري خانوارهاي غيرنيازمند 
اعلام شد. بر اس��اس اين گزارش دولت درباره حذف 24 ميليون نفر از 
يارانه بگيران مقاومت كرد، چراكه بانك هاي اطلاعاتي و تبعات اجتماعي 
و سياس��ي حذف اين تعداد از يارانه بگيران بي��ش از آن چيزي بود كه 
دولت برنامه ريزي كرده بود. به گزارش ف��ارس، با وجود مصوبه مجلس 
دولت برنامه ريزي كرده تا با كمترين درصد خطا يارانه خانوارهايي را كه 
غيرنيازمند هستند را حذف و در بخش هايي همانند توانمندسازي اقشار 
ضعيف جامعه و همچنين بسته اشتغال زايي هزينه كنند. در اين باره يك 
مقام مسئول وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در گفت  وگو با خبرنگار 
اقتصادي خبرگزاري فارس با بيان اينكه هرچه تعداد حذف شدگان يارانه 
افزايش پيدا مي كند به دنبال آن درصد خطا نيز افزايش مي يابد، اظهار 
داش��ت: مصوبه مجلس براي حذف يارانه بگيران قابليت اجرايي به طور 

كامل ندارد اما در حال شناسايي خانوارهاي ثروتمند هستيم. 
وي افزود: دولت برسر حذف 3 تا 10ميليون نفر از يارانه بگيران فعلي 
در حال بحث و چانه زني است به طوري كه كمترين خطا در آن وجود 
داشته باش��د و افراد با درآمدهاي كافي از ليست يارانه بگيران حذف 
شوند. هم اكنون بيش از 75 ميليون نفر در كشور يارانه مي گيرند كه 
قرار بود دولت علاوه بر اج��راي طرح هدفمندس��ازي يارانه ها، طرح 
تحول اقتصادي از جمله توجه به بخش توليد را نيز در دستور كار قرار 
دهد. بر همين اساس با اجراي هدفمندسازي يارانه ها و واقعي كردن 
قيمت هاي حامل هاي انرژي و ساير كالاها كه در معيشت مردم اثرگذار 
است،  قيمت تمام شده توليد بسيار افزايش پيدا كرد و به همين جهت 

توليدكنندگان امكان رقابت با خارجي ها را از دست دادند.

 محمود  زارع

اگرچه مسئولان مي گويند هيچ كالاي قاچاقي 
اجازه فروش در ش�بكه توزيع كش�ور را ندارد، 
اما ب�ه نظر مي رس�د قاچاق زير پوس�ت ش�هر 
لان�ه ك�رده و قاچاقچيان اق�دام به اس�تخدام 
گس�ترده ني�روي كار دس�تفروش كرده ان�د. 
به گزارش مهر، همين چند وقت پيش بود كه مقام 
معظم رهبري در سخنراني خود به صراحت هشدار 
دادند كه كالاهاي قاچ��اق نبايد در گردونه خريد 
و فروش هاي بازار قرار گيرد. حتي ايش��ان اعلام 
كردند كه كالاهاي قاچاق بايد آتش زده شوند تا 
قاچاقچي ريسك واردات غيررسمي كالا را نپذيرد. 
به م��وازات اين هم، در آيين نام��ه اي كه دولت به 
تازگي براي مبارزه با قاچاق كالا ابلاغ كرده است، 
به صراحت ذكر ش��ده كه كالاهاي قاچاق كشف 
شده به هيچ عنوان نبايد وارد چرخه بازار شده و 

خريد و فروش شوند؛ اما بازار اين را نمي گويد. 
گش��ت و گذاري در ميان دستفروش��اني كه هر 
روز يك نقطه از ش��هر را انتخاب كرده و كالاهاي 
خارجي را با نرخي كمتر از آنچ��ه كه در مغازه ها 
عرضه مي شود می فروشند، نشانگر اين است كه 
قاچاقچيان، واس��طه هايي ب��راي توزيع مويرگي 
كالاهاي قاچاق خود پيدا كرده اند و افرادي را براي 
فروش اين كالاها به صورت دستفروش استخدام 
كرده اند تا بلكه بتوانند با ريسك كمتري، به عرضه 

كالاهاي وارداتي خود بپردازند. 
در اين ميان فروشندگاني هم هستند كه كالاها را 
از مبادي عمده خريد كرده و به فروش مي رسانند و 
خود نيز نمي دانند اين كالاها به صورت غيررسمي و 
از مبادي غيرمجاز وارد كشور مي شوند؛ اما در مقابل 
برخي هم هستند كه به دليل ركود و مشكلات ناشي 

از فروش در بازار يا ورشكسته شده اند يا مجبورند 
كه براي گذران زندگي خود، دس��ت به همكاري با 

واسطه هاي قاچاقچيان در توزيع كالاها بزنند. 
يكي از دستفروشان كه در راسته خيابان جمهوري 
به فروشندگي مشغول است، در گفت وگو با خبرنگار 
مهر مي گويد: از مدت ها قبل به دنبال كار بودم و در 
جريان پرس و جو براي پيدا كردن كار، با افرادي 
آشنا شدم كه به طور عمده پوشاك مي فروختند و 
به نوعي توزيع كننده كالا بودند، اما كم كم پي بردم 
كه آنها اجناسي را مي فروشند كه خارجي هستند و 
به صورت كيلويي وارد كشور مي شود؛ بعدها متوجه 

شدم كه اين كالاها قاچاق هستند. 
وي مي افزايد: برخي از افرادي كه متوجه مي شوند 

اين كالاها قاچ��اق هس��تند، از خريد آنه��ا براي 
دستفروش��ي خ��ودداري مي كنند و ب��ه خريد از 
توليدي هاي پوشاك داخلي مي پردازند، اما در مقابل 
افرادي هم هستند كه به خاطر كسب سود بيشتر، 
اقدام به خريد از اين واسطه ها مي كنند؛ بنابراين به 

راحتي كالاهاي قاچاق در بازار عرضه مي شود. 
البته برخي از دستفروشان هم يا اطلاعي در مورد 
قاچاق بودن كالاها ندارند يا نمي خواهند اطلاعي 
بدهند، اما به نظر مي رسد كه توزيع مويرگي كالاهاي 
قاچاق در بازار به صورت گس��ترده وج��ود دارد و 
قاچاقچيان از هر راهي براي فروش كالاهايش��ان 
استفاده مي كنند كه نمونه آن، توزيع گسترده ميان 
دستفروشان، فروش از طريق سايت هاي اينترنتي 

يا عرضه در قالب فروشگاه هاي بزرگ و لوكس سطح 
شهر اس��ت كه اتفاقاً به قيمت گزافي هم به دست 
مصرف كنندگان مي رسد، اما اين توزيع كالاهايي 
كه از مبادي غيررس��مي وارد كش��ور شده است، 
آنقدر براي عده اي سود دارد كه حتي حاضرند كه 
اجاره بهاي بسيار گرانقيمت مغازه هاي لوكس شمال 
شهر را بپردازند و كالاي خود را با صرف هزينه بسيار 

براي دكور و آراستن مغازه، به فروش رسانند. 
اين در شرايطي است كه مسئولان، خبر از كاهش 
آمار قاچاق از 25 ميليارد دلار س��ال 92 به 15/5 
ميليارد دلار در سال 94 مي دهند و معتقدند كه در 
سال 95 و در همين مدت زمان پنج ماهه گذشته از 
سال، ميزان قاچاق بسيار كم شده است، البته آنها 
به اين نكته هم اذعان دارند كه بيشتر كاهش آمار 
قاچاق، مربوط به كاهش خروج كالاهايي همچون 
سوخت از كشور بوده و هنوز تا رسيدن به حد قابل 
قبولي از تجارت غيررس��مي، راه درازي در پيش 
اس��ت. نكته حائز اهميت در اين ميان آن اس��ت 
كه مسئولان س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، به 
شدت از عدم همكاري واحدهاي صنفي در عرضه 
كالاهاي قاچاق گلايه مند هستند. آنها مي گويند 
كه اصناف، هم��كاري لازم را ب��راي جلوگيري از 
توزيع كالاهاي قاچاق نداشته اند و همچنان يكي از 
عمده ترين عرضه كنندگان كالاهاي قاچاق، برخي 
واحدهاي صنفي هستند. اين در شرايطي است كه 
تاكنون طرح هاي ضربتي بس��ياري براي مقابله با 
دستفروشي اجرا شده است، اما هنوز هم اين پديده 
مشاهده مي ش��ود كه البته به خاطر بدي شرايط 
كسب و كار هم است، اما حداقل بايد جلوي توزيع 

كالاهاي قاچاق گرفته شود.

اشتغال زير پوست شهر 

ماجراي استخدام هاي گسترده قاچاقچيان

 علی  پوردهقان/جوان 

 

 تعيين قيمت پيشنهادي 
فازهاي ۸، ۹ و ۵ مسكن مهر پرديس  

جلس�ه ويژه تعيين قيمت نهايي مس�كن مهر براي فازهاي ۸، ۹ 
و ۵ ش�هر جديد پرديس برگزار ش�د و در اين جلسه شركت هاي 
پيمانكار با ارائه قيمت پيشنهادي به شركت عمران شهر پرديس 
گلايه ه�اي خ�ود را از باب�ت پايين ب�ودن قيمت اظهار داش�تند. 
به گزارش فارس، در اين جلسه پس از ارائه پيشنهاد قيمت واحدهاي 
مس��كن مهر براي فازهاي 8، 9 و 5 پيمانكاران از پايين بودن قيمت 
پيشنهادي پس از چكش كاري از سوي شركت عمران اظهار گلايه و 
اعلام كردند كه اين قيمت نمي تواند موجب پيش��رفت در كار شود و 
بايد افزايش يابد. در قيمت هاي پيش��نهادي ارائه شده براي فازهاي 
مورد اشاره قيمت ها متفاوت است و به نظر مي رسد قيمت واحدهاي 
فاز 8 كه متراژ واحدهاي آن بالا و داراي پاركينگ است نسبت به ساير 

فازها )9 و 5( بالاتر است. 
شركت عمران شهر جديد پرديس در حال چكش  كاري اين قيمت ها 
است و آنچه كه تاكنون به تأييد ش��ركت عمران رسيده موجب انتقاد 
پيمانكاران شده و آنها اعلام كرده اند كه حاضر به پذيرش اين قيمت ها 
نيستند. هر چند گفته مي شود كه براي تعيين قيمت نهايي مسكن مهر 
اين فازها مقرر شده بخشي از اين افزايش قيمت از محل منابع شركت 
عمران شهرهاي جديد تأمين ش��ود. قيمت نهايي فاز 11 شهر جديد 
پرديس چند ماه پيش به ميزان 39 ميليون و 750 هزار تومان تعيين 
شد، بنابراين مدير عامل جديد شهر پرديس در تلاش است تا با قيمت 
نهايي ساير پروژه هاي مسكن مهر پرديس از جمله واحدهاي فاز 8، 5 و 

9 سرعت تحويل و تكميل اين واحدها را افزايش دهد. 
------------------------------------------------------

 روسيه بزرگ ترين
مشتري نفت ايران را مي خرد 

ب�زرگ تري�ن مش�تري هن�دي نف�ت اي�ران پ�س از ف�روش 
بخش�ي از س�ه�ام خ�ود ب�ه ش�ركت روس�نفت، مق�دار 
ك�رد.  خ�واه�د  خ�ري�داري  اي�ران  از  نف�ت  كمت�ري 
به گزارش بلومبرگ، بزرگ ترين مشتري هندي نفت ايران آماده كاهش 
خريد نفت از اين كشور به محض انعقاد قراردادي جديد با يك شركت 
روسي است. كومار گوپتا، مدير شركت اسار اويل گفت: انتظار مي رود 
شركت اسار اويل هند پس از آغاز خريد نفت از شركت روسنفت، خريد 
نفت خود را از ايران كاهش دهد. شركت روسنفت قصد دارد بخشي از 

سهام شركت هندي اسار اويل را خريداري كند. 
اين شركت پالايشگاهي، قصد ندارد بر اساس توافق امسال با روسنفت 
نفتي خريداري كند و تصميم گرفته نشده كه روسنفت نفت مورد نياز 
شركت را از چه كشوري خريداري خواهد كرد. گوپتا گفت: »زماني كه 
آنها وارد هيئت مديره شوند، بايد ببينيم چه مقدار نفت و چه چيزي از 
روسنفت خواهيم خريد. زماني كه خريدها از روسيه شروع شود، خريد 
نفت از ايران كم خواهد شد.« بر اساس آمارهاي تانكري، اسار اويل در 
شش ماهه نخست امسال، روزانه بيش از 148 هزار بشكه نفت از ايران 
وارد كرده كه بيش از 40 درصد خريد نفت هند از ايران را تشكيل داده 
است. به گفته گوپتا، اسار اويل حدود يك س��وم نياز نفتي پالايشگاه 

20 ميليون تني خود را از ايران تأمين مي كند. 
دفتر امور بين الملل شركت ملي نفت ايران در تهران اظهار نظري در اين 
باره نكرده است. هند بزرگ ترين مشتري نفت ايران پس از چين است. 
افزايش فروش نفت روسيه به هند بر اساس قرارداد روسنفت، تلاش هاي 
ايران براي توسعه س��هم خود از بازار نفت آس��يا را با پيچيدگي مواجه 
مي س��ازد. آژانس بين المللي انرژي انتظار دارد رشد تقاضا براي نفت از 
جانب هند، در دهه هاي پيش رو از همه كشورهاي جهان پيشي بگيرد. 
صادرات نفت ايران به هند در شش ماهه نخس��ت امسال و پس از لغو 

تحريم هاي غرب عليه ايران، 63 درصد افزايش يافته است. 
------------------------------------------------------

در غياب ناظران بازار
 گوشت قرمز 

به كيلويي ۳۴ هزار تومان رسيد 
رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گوسفندي از وارد شدن شوك 
تدريجي به بازار گوش�ت قرمز خبر داد و گفت: ط�ي يك ماه و نيم 
گذشته شاهد افزايش 4 هزار توماني قيمت گوشت گوسفندي بوده ايم. 
علي اصغر ملكي در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: حدود يك ماه و نيم 
قبل گوشت گوس��فندي از 29 تا 30 هزار تومان از طرف فروشنده به 
مشتري عرضه مي ش��د، اما طي يك ماه و نيم گذش��ته شاهد افزايش 
4 هزار توماني اين محصول هس��تيم و مي بينيم كه در حال حاضر هر 
كيلوگرم گوشت قرمز گوسفندي شقه بدون دنبه تا 34 هزار تومان به 
فروش مي رس��د. وي درخصوص علل افزايش تدريجي قيمت گوشت 
قرمز ادامه داد: اين مسئله چند عامل دارد؛ يكي از آنها خروج بي رويه 
گوشت از كشور است كه در برخي موارد به صورت غيرمجاز و در برخي 
موارد به صورت مج��وزدار صورت مي گيرد كه در م��ورد خروج مجاز، 
مسئولان وزارت جهاد كشاورزي و امور پشتيباني دام مجوزهاي لازم 
را صادر مي كنند و در اين خصوص تصميم گيرنده هستند. علاوه بر اين 
نبود دام زنده و نيز كمبود گوشت در بازار از ديگر عوامل افزايش قيمت 

است و موجب تورم در قيمت عرضه شده به مشتري شده است. 
رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گوسفندي اظهار كرد: در مورد خروج 
غيرمجاز گوش��ت قرمز نيز بايد اعلام كنم كه خروج گوش��ت از ايران به 
كشورهاي عراق، امارات، قطر و كويت صورت مي گيرد كه در مورد عراق از 
مرز كردستان و در مورد امارات، قطر و كويت نيز از مرز كرمانشاه و ايلام اين 
اقدام انجام مي شود. ملكي همچنين در مورد افزايش قيمت گوشت گاوي 
نيز عنوان كرد: در مورد گوشت گاوي نيز افزايش هزار تا 1500 توماني به 
ازاي هر كيلوگرم گوشت مخلوط گاوي داشته ايم. وي در پاسخ به اينكه آيا 
احتمال افزايش قيمت گوشت باز هم وجود دارد؟ گفت: اگر اين روند ادامه 
پيدا كند باز هم افزايش قيمت گوشت را شاهد خواهيم بود؛ هرچند كه 

اميدواريم با تدابيري كه انديشيده مي شود اين اتفاق رخ ندهد. 
------------------------------------------------------

 پرداخت مطالبات پيمانكاران 
تا پايان سال جاري 

وزير ني�رو ب�ا بي�ان اينك�ه در س�ال ج�اري خاموش�ي از بابت 
كمب�ود توليد ب�رق وجود نداش�ته اس�ت، گف�ت: تكي�ه اصلي 
در قرارداده�اي جدي�د ب�ر توانمندي ه�اي داخل�ي اس�ت، 
ام�ا راه ب�راي اس�تفاده از س�رمايه هاي خارج�ي ب�از اس�ت. 
حميد چيت چيان درگفت وگو با خانه ملت، درخصوص خاموشي هاي 
اخير در برخي شهرها گفت: ممكن اس��ت خط يا پستي دچار مشكل 
شده باشد، اينها حوادثي است كه درطول سال ممكن است وجود داشته 

باشد، اما خاموشي از بابت كمبود توليد برق نداشته ايم. 
عضو كابينه دولت يازدهم، با اش��اره ب��ه انعق��اد قراردادهاي جديد 
وزارت نيرو براي توس��عه نيروگاه ها افزود: وزارت نيرو براساس قانون 
برنامه پنجم توسعه، قانون تشويق و حمايت از سرمايه گذار خارجي و 
سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري، مي تواند بخشي از نيازهاي 
داخلي را با استفاده از سرمايه گذاري خارجي رفع كند، در همين راستا 
تكيه اصلي بر توانمندي هاي داخلي اس��ت، اما راه براي اس��تفاده از 
سرمايه هاي خارجي باز است. وزير نيرو در خصوص پرداخت مطالبات 
پيمانكاران، تصريح كرد: مطالبات پيمانكاران حدود 32 هزار ميليارد 
تومان و بيش از كل اعتبارات عمراني كش��ور در طول يك سال است، 

تلاش مي كنيم تا پايان سال اين مطالبات پرداخت شود.

    اشتغال

با وجود تأكيد كارشناس�ان و صاحبنظران درباره لزوم نگهداري 
كارت سوخت كميسيون برنامه و بودجه مجلس راي به حذف كارت 
سوخت داد؛ رأي به پايان شفافيت سوختي بدون توجه به عواقب آن. 
به گزارش »جوان« كارت سوخت با دستاوردهاي چند ده ميليارد 
دلاري طي چند سال گذشته منفور دولت يازدهم است و وزارت 
نفت قصد دارد به هر شكلي كه بشود آن را از چرخه سوخت كشور 

حذف كند آنهم به بهانه هاي متفاوت. 
اين در حالي اس��ت كه س��تاد مب��ارزه ب��ا قاچ��اق كالا و ارز در 
موضع گيري رسمي اعلام كرده است موافق حذف كارت سوخت 
نيست ولي وزارت نفت اصرار عجيبي بر حذف آن دارد با وجود آنكه 

به خوبي از مضرات حذف اين كارت آگاه است. حالا محمدمهدي 
مفتح سخنگوي كميسيون برنامه و بودجه از مصوبه اين كميسيون 
براي حذف كارت سوخت و تك نرخي ماندن بنزين در جلسه صبح 
ديروز خبر داد. وي افزود: به موج��ب اين مصوبه و در صورت رأي 
موافق نمايندگان در صحن علني كارت سوخت حذف مي شود و 

بنزين تك نرخي باقي مي ماند. 
هدايت الله خادمي عضوكميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي، 
با بيان اينكه واردكنندگان بنزين به دنبال حذف كارت سوخت و 
تك نرخي كردن بنزين هستند، گفت: ايران هنوز واردكننده بنزين 
است و صادركننده آن نشده كه دولت درصدد جمع آوري كارت 

سوخت و تك نرخي كردن سوخت است. ارائه كارت سوخت براي 
دولت دردسري ندارد كه از زيربار آن ش��انه خالي مي كند. وي با 
بيان اينكه حذف كارت سوخت مرجع اطلاعات سوختي كشور را 
حذف مي كند، يادآور شد: قيمت نفت براي هميشه پايين نمي ماند 
و با افزايش قيمت نفت، قيمت بنزين افزايش پيدا مي كند و دوباره 
بحث يارانه و دونرخي كردن سوخت و كارت سوخت كه زيرساخت 

آن از بين رفته آغاز مي شود. 
با وجود اين بايد منتظر ماند و ديد آيا نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي به حذف كارت سوخت راي مي دهند ياخير؟ كارت هايي كه 

سالانه مانع جلوگيري از سرقت منابع ملي مي شود. 

خطر احياي قاچاق سوخت با مصوبه مجلس
    مجلس

پارلمان بخش خصوصي يا رانت طلبان دولتي!
گزارش »جوان« از آزمون سخت انتخاب رئيس اتاق بازرگاني مهران   ابراهيميان

  گزارش    یک


